
 

 
 

 
Geachte mevrouw Baele, geachte leden van de Raad voor Cultuur, 
 
Het bestuur van De Zaak Nu heeft met veel interesse kennisgenomen van uw Advies 
aanvraag- en beoordelingsproces BIS 2025 – 2028 dat u op 2 april jl. publiceerde. 
 
Allereerst willen wij u hartelijk danken voor uw positieve erkenning voor de grote  
verantwoordelijkheid die presentatie-instellingen hebben wat betreft het brengen van 
kwalitatief hoogwaardige, vernieuwende en internationaal resonerende hedendaagse 
beeldende kunst. Zij onderscheiden zich door het presenteren van kunst binnen verschil-
lende contexten, zowel lokaal als (inter)nationaal, waarin ze zich bevinden. 
 
Daarnaast juicht De Zaak Nu uw advies toe om meer ruimte te organiseren in de rege-
lingen van het Mondriaan Fonds om presentatie-instellingen steviger te financieren  
zodat enerzijds de kloof tussen het Mondriaan Fonds en de BIS minder groot wordt en 
anderzijds de instellingen zich met wat meer financiële ruimte kunnen richten op het  
inclusiever en duurzamer maken van hun organisaties en programma.  
Om de diverse codes grondig en gedegen te integreren zijn deze extra middelen onmis-
baar. 
 
Beoordelingskader 2025-2028 
Met betrekking tot het Beoordelingskader 2025-2028 vraagt De Zaak Nu uw dringende 
aandacht voor het moment van publicatie hiervan. Onze leden zijn op dit moment al 
druk bezig met de (inhoudelijke) voorbereidingen van de aanvragen. Als de beoorde-
lingskaders pas in het late najaar beschikbaar zijn, wordt de tijd die resteert om plannen 
bij te stellen erg kort wat onnodige werkdruk oplevert en bovendien de slagingskans ne-
gatief kan beïnvloeden.  
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Integrale aanpak Codes en weging criteria 
De Zaak Nu is verheugd te lezen dat de Raad oog heeft voor een integrale aanpak van 
de Codes. We nemen echter waar dat de codes elkaar soms overlappen en verschillend 
gewogen worden. Vandaar dat we ons afvragen of deze diverse criteria en maatstaven 
wel zullen leiden tot de beoogde verlichting van de administratieve lasten, of juist leiden 
tot toenemende complexiteit bij zowel de aanvraag als de verantwoording.  
Ook maakt De Zaak Nu zich zorgen over de integrale weging van de diverse Codes 
waardoor doel en gevolg elkaar mogelijk in de weg zitten. Zoals de Raad zelf al consta-
teert zal bij het consequent invoeren van Fair Pay bijvoorbeeld minder geproduceerd 
kunnen worden waardoor er minder contacturen met het publiek mogelijk zijn en dus 
een minder omvangrijk publiek bereikt wordt en impact op een andere manier gedefini-
eerd wordt. Graag zien we hoe de Raad aankijkt tegen deze dilemma’s en afwegingen 
van instellingen en hoe dit vorm krijgt in de beoordelingen van subsidieaanvragen. 
 
Balans tussen Fair Practice Code en inflatie 
De Zaak Nu draagt bij aan het onderzoek dat door Kunsten ’92 en Platform ACCT 
wordt uitgevoerd naar de meerkosten van Fair Pay. Daarnaast neemt De Zaak Nu het 
voortouw bij de verdere implementatie van de Fair Practice Code met de herijking van 
het huidige Functie- en Loongebouw voor presentatie-instellingen en de bijdrage aan de 
herijking van de Richtlijn Kunstenaarshonorarium.  
We vragen echter aandacht voor het feit dat de sector -net als vele andere domeinen- 
ook kampt met de sterk toenemende energie-, productie- en huurkosten als gevolg van 
inflatie. Deze ontwikkelingen dragen eraan bij dat instellingen de werknemers en kun-
stenaars met de huidige budgetten al moeilijk zonder extra hulp van overheden fair kun-
nen betalen. De sector kan deze meerkosten alleen dragen als landelijke, regionale en lo-
kale overheden bijdragen aan wat De Zaak Nu, net als de Raad voor Cultuur en het 
Mondriaan Fonds, ziet als een gezamenlijke opgave om de sector wendbaar en weerbaar 
te maken.  
 
Het is goed te lezen dat de Raad aandacht besteedt aan de klimaatdoelstellingen; het  
merendeel van de leden van De Zaak Nu is zich bewust van deze klimaateisen en voelt 
zich ook verantwoordelijk om de CO2 voetafdruk zoveel mogelijk te beperken om te 
kunnen voldoen aan de 2050 doelstellingen. Het idee van een generieke nulmeting heeft 
in onze ogen echter ook een keerzijde. Het benadeelt juist de instellingen die al een tijd 
bezig zijn om hun CO2 voetafdruk te beperken. Beter zou het zijn om de al genomen en 
nog te nemen maatregelen en doelen door de instellingen zelf te laten inventariseren en 
beschrijven. We willen er bovendien op wijzen dat met name kleine en middelgrote in-
stellingen niet de middelen hebben om hiervoor experts in te huren.  
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Publieksbereik en -beleid 
Wij zijn blij te lezen dat de Raad adviseert om het bedrag van 500.000 euro toe te voe-
gen aan het totale beschikbare budget voor presentatie-instellingen ter verbreding van 
het publieksbereik. De Zaak Nu wil graag op basis van een gedegen evaluatie met de 
Raad in gesprek hoe dit budget voor de komende cultuurperiode het meest effectief in-
gezet kan worden. 
 
Tot slot willen we benadrukken dat de sector ook nog steeds te maken heeft met de 
enorme impact van COVID-19. Medewerkers zijn als gevolg van COVID-19 langdurig 
ziek of helemaal uitgeschakeld, waardoor veel instellingen nog altijd kampen met seri-
euze personele problemen.  
Veel organisaties zijn nu heel druk met het inlopen op het programma, terugwinnen van 
publiek en zijn zich inhoudelijk aan het voorbereiden op de nieuwe kunstenplanperiode. 
De Zaak Nu maakt zich zorgen over de vele nieuwe eisen die op korte termijn worden 
gesteld.  
 
Wij zijn u zeer erkentelijk om als gesprekspartner nauw betrokken te worden bij de  
vernieuwing van het Cultuurbestel vanaf 2029 en kijken uit naar de interessante uitwis-
seling die daarmee samenhangt. Daarnaast hopen we dat er in de aanloop richting het 
nieuwe stelsel ruimte is om het BIS stelsel tot op heden met u te mogen  
evalueren.  
 
In het kader van onze reguliere afspraken hopen wij op korte termijn over de inhoud van 
deze brief van gedachten te kunnen wisselen en zullen daartoe een afspraak met uw  
secretariaat maken. 
 
 
Met vriendelijke groet, 
Namens de leden presentatie- en postacademische instellingen en 
het bestuur van De Zaak Nu 
 

 
 
Angelique Spaninks 
Voorzitter 
 


